

လံာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲး - က့ၢ်အတၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးဂ့ၢ်ဂီၢ်အူၤတၢ်န့ၢ်လီၤ

က့ၢ်အတၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးဂ့ၢ်ဂီၢ်အူၤတၢ်န့ၢ်လီၤ မၤတၢ်မနုၤလဲၣ်

ပုၤတနီၤနီၤ, ဒ်အမ့ၢ် က့ၢ်ခိၣ်တဖၣ်ဒီးကူၣ်သ့ဝဲၤကျိၤဒီးပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါမၤလိတၢ်မၤ တဖၣ်, တၢ်ကိးအီၤလၢ “ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤ” န့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤလၢ အကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၢ်လီၤ လၢအဟံၤလီၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ် လၢနကလူၤဟံၤမၤထွဲဘၣ်အီၤ ဖဲနလဲၤဆူ မ့တမ့ၢ် ဘၣ်ထွဲလၢက့ၢ်အခါန့ၢ်လီၤ.

တၢ်န့ၢ်လီၤ တထံၣ်လၢပတုၣ်ကွံာ်နၢၤလၢတၢ်န့ၢ်လီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဘၣ် လၢက့ၢ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲတဖၣ်အပူၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်လီၢ်အဂုၤဂၤတဖၣ် ဖဲအိၣ်ဒီးက့ၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ် န့ၢ်လီၤ. တၢ်န့ၢ်လီၤ ပၣ်ဃုာ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲး ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဆၢကတီၢ်အခါဖဲလဲၣ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲဖဲလဲၣ်, လၢတၢ်န့ၢ်လီၤတဘၣ်တၢ်စူးကါသးအလီၢ် သ့န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂုၤဂၤဘၣ်ဃးဒီး က့ၢ်အတၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးတၢ်န့ၢ်လီၤတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဃုထံၣ်န့ၢ်အီၤသ့ဖဲ [ဖဲအံၤ](#) န့ၢ်လီၤ. နက့ၢ်တၢ်ဂီၤမူတခါ [ဖဲအံၤ](#) ဒ်သိးကမၤစၢၤဒုးန့ၢ်ပၢ်နၢၤလၢ က့ၢ် အတၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးတၢ်န့ၢ်လီၤ မၤမနုၤလဲၣ် သ့န့ၢ်လီၤ.

တၢ်န့ၢ်လီၤတကီၢ်ခါတခါအံၤ ကအိၣ်ဝဲဒၣ်ယံာ်ထဲလဲၣ်

တၢ်န့ၢ်လီၤ တဲဘၣ်စ့ၢ်ကိးနၢၤလၢ တၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤ အစိအကမီၤကအိၣ်ဝဲဒၣ်ယံာ်ထဲလဲၣ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်အယံာ်ကတၢ်လၢအတၢ်စိတၢ်ကမီၤမူဝဲဒၣ်န့ၢ်မ့ၢ်ဝဲ 14 သီန့ၢ်လီၤ.

ယဖိမ့ၢ်မၤလိတၢ်လၢက့ၢ်တဂၤ လၢဆၢကတီၢ်အံၤယမ့ၢ်လူၤဟံၤမၤထွဲဘၣ်တၢ်န့ၢ်လီၤအံၤ တဘျီဃီန့ၢ် တၢ်ကမၤအသးဒီးအီၤဒဲလဲၣ်

နက့ၢ်ဆိကမိၣ်တ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲး ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်န့ၢ်လီၤ ကမၤဘၣ်ဒိနဖိဒဲလဲၣ် ဒီးနကဘၣ်ကွၢ်ထွဲအီၤဒဲလဲၣ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်န့ၢ်လီၤ တမ့ၢ်လၢကကြိကွံာ်နၢၤလၢတၢ်ကွၢ်ထွဲဘၣ်အဝဲသ့ၣ် မ့တမ့ၢ် ပၣ်ဃုာ်ဘၣ်ထွဲ လၢအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ပူၤဘၣ်န့ၢ်လီၤ.

နက့ၢ်ကဟ့ၣ်လီၤနၢၤ “ဆဲးကျါဆဲးကျိးဒီးတၢ်မၤန့ၢ်စူးကါတၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၣ်ပုၢ်” လၢအဆိအချ့ဖဲတၢ်ဟ့ၣ်လီၤနၢၤတၢ်န့ၢ်လီၤဝံၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်အံၤကရဲၣ်ကျဲၤဟံၤလီၤဝဲဒၣ်-

- တၢ်ကတဲဘၣ်နၢၤဘၣ်ဃးဒီးနဖိအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အဂ့ၢ်ဒဲလဲၣ်
- နဖိကဆဲးထီၣ်ဘၣ်က့ၢ်ဒီးပၣ်ဃုာ်မၤသကိးတၢ်လၢက့ၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအပူၤ လၢပူၤဖျဲးဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်ဆူညါ ကသ့ဒဲလဲၣ်
- တၢ်မနုၤလၢအဝဲသ့ၣ်ကမၤဝဲ ဒ်သိးကမၤလီၤတံၢ်ဝဲဒၣ်လၢ နဖိန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဒုးတၢ်ကွၢ်ထွဲအီၤန့ၢ်လီၤ.

ယမ္ဗိတလူဟိမထွေတၢ်န့ၣ်လီၤန့ၣ်တၢ်ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်

ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤ လၢထုးထီၣ်ဟ်လီၤဝဲဒၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ ကဘၣ်ကွၢ်သမံသမိးက့ၤ တၢ်န့ၣ်လီၤတဘျီယီၤ ဖဲအဝဲသ့ၣ်ထုးထီၣ်ဟ်လီၤဝဲဒၣ်ဝံၤ ဒ်သိးကကွၢ်ထံကဆိမိၣ်ဘၣ်က့ၤ လၢမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ကြၢးလၢကထုးထီၣ်ဟ်လီၤ “ကိုအတဝါတၢ်ပူၤဖျဲးတၢ်န့ၣ်လီၤလၢအကဲထီၣ်သးထီၣ်ရီၤ” ဧါ မ့တမ့ၢ် ဆိကတီၢ်ကွၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤဧါ န့ၣ်လီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂုၤဂၤဘၣ်ဃးဒီး တၢ်န့ၣ်လီၤတကီၢ်ခါအံၤ ဘၣ်တၢ်ဃုထံၣ်န့ၢ်အီၤသ့ဖဲ တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဝဲၤကျိၤ ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သိၣ်လိအဟံၤယဲၤသန့ [ဖဲအံၤ](#) န့ၣ်လီၤ

န တီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ် ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်တဘျီဂ့ၤတဘျီဂ့ၤ လၢကတဲဒုးန့ၢ်ပၢ် ဘၣ်မနုၤဃိလၢ နဟံးဂ့ၢ်ဝီလၢကျဲဒ်အံၤအဃိလဲၣ် မ့ၢ်ကမၤဘၣ်ဒိန့ၤ မ့တမ့ၢ် နဖိဒ်လဲၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်အဂုၤဂၤလၢအဝဲသ့ၣ်ကြၢးဘၣ်သ့ၣ်ညါဝဲဒၣ် သ့န့ၣ်လီၤ အဒိ, နကအဲၣ်ဒီးတဲဘၣ်ကိုလၢ နဖိ မ့ၢ်ပုၤနီၢ်ခိက့ၢ်ဂီၤတလၢပဲၤ တဂၤ လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်ကမၤလီၤတံၢ်ဝဲဒၣ်လၢ နကဆိၣ်ထွေဘၣ်အီၤလၢကလဲၤထီၣ်ဘၣ်ကိုဆူညါကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ

တၢ်တီၣ်ဖျါထီၣ်လံာ်ကွဲးတဘျီန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဆုၤအီၤလၢ အံၤမ့(လ) မ့တမ့ၢ် လံာ်ပရၢ ဆူပုၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤအအိၣ်သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ နစူးကါလံာ်ကွဲးတၢ်အဒိ လၢမၤန့ၢ်ဘၣ်အီၤသ့လၢ တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဝဲၤကျိၤဒီး တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သိၣ်လိ အဟံၤယဲၤသန့ [ဖဲအံၤ](#) န့ၣ်လီၤ

နမ့ၢ်တအဲၣ်ဒီးကွဲးတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ် နဃုလၢကတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ် လၢတၢ်စံးကတီၤ သ့န့ၣ်လီၤ နဃုလၢပုၤတဂၤဂၤ ကတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ် လၢနဂီၢ် ဒ်အမ့ၢ် နပုၤဆိၣ်ထွေမၤစၢၤ နနီၢ်ခိက့ၢ်ဂီၤတလၢပဲၤ မ့တမ့ၢ် ပုၤကတီၤကျိၣ်ထံတၢ် သ့စ့ၢ်ကီး န့ၣ်လီၤ

ယမ့ၢ်တလူဟိမထွေတၢ်န့ၣ်လီၤန့ၣ်တၢ်ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်

နမ့ၢ်တလူဟိမထွေတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ် တၢ်ဟ်လီၤအီၤလၢတၢ်န့ၣ်လီၤအပူၤန့ၣ် ကိုကဟ့ၣ်လီၤမူဒါဆူ ကမျၢၢ်ဂ့ၢ်ဝီကွီၢ်ဘျီၣ် ဒ်သိးကမၤနလူဟိမထွေတၢ်န့ၣ်လီၤ န့ၣ်လီၤ

ကမျၢၢ်ဂ့ၢ်ဝီကွီၢ်ဘျီၣ် မ့ၢ်ထံၣ်ဝဲဒၣ်လၢ နအိၣ်ဒီးတၢ်ကမၢ် လၢတၢ်တလူဟိမထွေတၢ်န့ၣ်လီၤဘၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်-

- ဃုနုၤလၢကဘၣ်ဟ့ၣ်စ့အိၣ်လိး
- ဃုနုၤလၢကဘၣ်လူဟိမထွေတၢ်န့ၣ်လီၤ
- ဃုနုၤလၢကဟံးဂ့ၢ်ဝီလီၤဆိဒ်သိးကလူဟိမထွေဘၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ
- ဃုနုၤလၢကမၤတၢ်အဂုၤဂၤတမံၤလၢလၢကွီၢ်ဘျီၣ်ဆိကမိၣ်လၢမ့ၢ်တၢ်အကြၢးအဘၣ် န့ၣ်လီၤ

နတဘဉ်လီၤဘဉ်ဃိာ်ပူ မ့တမ့ၢ် ဘဉ်တၢ်မၤနီၣ်လၢမၤကမၢ်သဲစးကီၢ်မ့ၢ် မ့တမ့ၢ် ဘဉ်တၢ်ကမၢ်လၢသဲစးကီၢ်မ့ၢ် ဒီဖျါလၢတၢ်တလူၤဟံၣ်မၤထွဲတၢ်န့ၣ်လီၤအဃိဘဉ် န့ၣ်လီၤ။

ယမ့ၢ်လိာ်ဘဉ်ပုၤကွဲးကျိာ်ထံတၢ်/ပုၤကတိၤကျိာ်ထံတၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဂီၢ်န့ၣ်ဘဉ်မၤမနုၤလဲၣ်။

နမ့ၢ်လိာ်ဘဉ် ပုၤကွဲးကျိာ်ထံတၢ် ပုၤကတိၤကျိာ်ထံတၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်တဂၤန့ၣ်, နတဲဘဉ်ကီၢ်ခိၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤဃုၤစၢၤနတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဂီၢ်သ့န့ၣ်လီၤ။

နဖိမ့ၢ်မၤလိတၢ်လၢပဒိၣ်ကီၢ်န့ၣ်, နဆဲးကျၢၤဘဉ် တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ဝဲၤကျိၤ ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သိၣ်လိအလီၢ်ကဝီၤဝဲၤလီၢ် လၢကမၤန့ၢ်အါထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဂီၢ် သ့စ့ၣ်ကီးန့ၣ်လီၤ။

North Eastern Victoria လီၤတဲစိ- 1300 333 231 အံၤမ့(လ)- nevr@education.vic.gov.au	North Western Victoria လီၤတဲစိ- 1300 338 691 အံၤမ့(လ)- nwvr@education.vic.gov.au
South Eastern Victoria လီၤတဲစိ- 1300 338 738 အံၤမ့(လ)- sevr@education.vic.gov.au	South Western Victoria လီၤတဲစိ- 1300 333 232 အံၤမ့(လ)- swvr@education.vic.gov.au

ယမ့ၢ်လိာ်ဘဉ်အါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်ဘဉ်မၤမနုၤလဲၣ်။

နလဲၤကွၢ်ဖဲတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့ဝဲၤကျိၤ ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သိၣ်လိအပုၢ်ယဲၤသန့ [ဖဲအံၤ](#) လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်သ့ ဝဲန့ၣ်လီၤ။